
BELEIDSVELD OPGROEIEN 

 

GROEN 

2. ISE Groeipakket 

2.1 Strategische en operationele doelstellingen  

SD 1: We blijven het Groeipakket inzetten als een krachtige pijler in het Vlaamse gezinsbeleid 

OD 1.1: We borgen het Groeipakket met bijzondere aandacht voor de opdrachten ‘kinderopvang- en 
zorgtoeslag’ 

Om de procedure, namelijk de termijn tussen aanvraag en toekenning van de zorgtoeslag, in te korten 
hebben we een verbeteringstraject opgestart en zetten we meer in op digitalisering. Er worden 
middelen vanuit het relanceplan ingezet om een nieuwe applicatie te bouwen voor de zorgtoeslag die 
de processen optimaal ondersteunt en zoveel als mogelijk gebruik maakt van de bouwstenen van 
Digitaal Vlaanderen. De uitgaven worden aangerekend in het kader van het plan Vlaamse Veerkracht 
(project Groeipakket – verderzetten digitalisering, VV118). Dit moet leiden tot een doorgedreven 
digitalisering die ook de communicatie met de ouders vlotter laat verlopen. Alle beleidsuitgaven voor 
‘OD 1.1’ worden aangerekend op begrotingsartikel GDF-AGEF2UA-WT van Opgroeien regie. 

• Graag het bedrag van de middelen die  ingezet worden vanuit het relanceplan voor deze 
nieuwe applicatie. Wie is de uitvoerder van deze  applicatie? 

o Van de relancemiddelen gaat er in totaal 2.250.000 euro naar de nieuwe applicatie 
voor de Zorgtoeslag. 

o Uitvoerder: tot eind 2022 ligt het takenpakket voor ontwikkeling en ondersteuning bij 
Cronos. Licenties worden geleverd door Inetum-Realdolmen. 
Vanaf 1/1/2023 zal de dienstverlening overgaan naar de nieuwe VO raamcontracten.  

o Daarnaast gaat 500.000 euro naar Kring, wat zowel door het Groeipakket en door de 
Zorgtoeslag gebruikt wordt. 

 

OD 1.2: We monitoren en evalueren het Groeipakket en sturen bij waar nodig 

We nemen in opvolging van de evaluatie van het Groeipakket en de aanbevelingen die hierover 
werden geformuleerd al enkele concrete maatregelen. Alle beleidsuitgaven voor ‘OD 1.2’ worden 
aangerekend op begrotingsartikel GN0- AGEF2QA-WT van VUTG. Over welke concrete maatregelen 
gaat het hier ? En wat zijn de voorziene middelen hiervoor ? 

•  Beleidsuitgaven worden niet aangerekend op begrotingsartikel van VUTG, maar op dat van 
Opgroeien regie 

• Wijzigingen die momenteel al worden voorbereid via legistieke traject zijn o.a.: 

• Wat de schooltoeslag betreft ervoor te zorgen dat, bij een verandering van studierichting, 

de schooltoeslag wordt toegekend van de studierichting –de nieuwe of oude studierichting 

waarin de betrokken leerling dat schooljaar was ingeschreven–waarin het hoogste bedrag 

wordt toegewezen; 

De impact op de beleidskredieten wordt geraamd op 61k euro.  

• We aanvaarden voor meerderjarige kinderen een door de FOD Financiën geregistreerde 

overeenkomst tussen de ouders om het vermoeden van gelijk verdeelde huisvesting te 

weerleggen. Hier is geen budgettaire impact op beleidskredieten. 



• We zorgen ervoor dat voor niet-begeleide minderjarige vreemdelingen tijdens de 

procedure ook een attest van de voogdijdienst of voogd het recht op gezinsbijslagen en 

schooltoeslag kan openen. Hier is geen impact op beleidskredieten, want deze kinderen 

hebben recht op Groeipakket. 

• Wat wezen-toeslag betreft, zorgen we ervoor dat gezinnen die een lager bedrag aan 

gezinsbijslagen ontvangen na het overlijden van een ouder dan in de maand voor het 

overlijden, daarvoor worden gecompenseerd. De budgettaire impact is minimaal. 

  

SD 2: Innovatie  
OD 2.1: We digitaliseren en automatiseren onze dienstverlening met het oog op een  efficiënt dossier- 
en klantenbeheer en investeren in een data-gedreven beleid 

Voor wat betreft de zorgtoeslag, en de daaraan gekoppelde evaluatie van de specifieke 
ondersteuningsbehoefte, zetten we maximaal in op het hergebruik van gekende gegevens binnen de 
betrokken overheidsniveaus. We opteren voor een digital first benadering waarbij we bij voorkeur 
gebruik maken van digitale communicatiekanalen, maar ook ondersteuning voorzien voor minder 
digitaal-vaardigen. Samen met de sector bouwen we een ondersteuning uit om ouders en 
professionals te begeleiden bij deze omschakeling. 

• Welke concrete actoren worden hierbij betrokken ? Wat zijn de begrote financiële middelen 
hiervoor ? 

• Om gezinnen bij te staan om de online formulieren in te vullen is er een getrapt model van 
ondersteuning voorzien. Er zal een algemeen telefoonnummer via contactcenter zijn waar 
ouders terecht kunnen. Daarnaast is er ook ondersteuning mogelijk door professionals 
binnen het netwerk van het kind/het gezin en via het vangnet Geïntegreerd Breed Onthaal 
(DMW ziekenfondsen, OCMW, CAW). 

• Daarnaast zijn ook nog volgende actoren betrokken (via kwartaaloverleg): 

o Klankbordgroep ouderverenigingen, 

o CAR,  

o DMW mutualiteiten via intermutualistisch forum,  

o universitaire ziekenhuizen, … 

• Voor de nieuwe applicatie is er 2,25 mio euro voorzien vanuit de relancemiddelen. 

 

GDF-AGEF2QY-IS GROEIPAKKET - VUTG 

• graag een overzicht van de werkingstoelage per uitbetalersactor 

 

 

 

Artikel GDF-BGEFAZZ-OI 

• waar zal de personeelsbesparing (312.000) gebeuren. Over hoeveel FTE gaat het hier ?  

• De personeelsbesparing gebeurt bij het VUTG (het Agentschap Uitbetaling Groeipakket). Het 

gebeurt over alle afdelingen van VUTG heen omdat het om natuurlijke afvloeiingen gaat, 

evenwel met vrijwaring van de dienstverlening aan de gezinnen. Het equivalent van 

in duizend euro

WERKINGSSUBSIDIE INFINO 14.869

WERKINGSSUBSIDIE PARENTIA 17.786

WERKINGSSUBSIDIE MYFAMILY 13.970

WERKINGSSUBSIDIE KIDSLIFE 10.837



312duizend euro zijn 6 koppen. De niet vervanging wordt opgevangen door bijkomende 

efficiëntiemaatregelen binnen het Agentschap. 

 

3. ISE Geïntegreerd gezinsbeleid  

• Kan de minister aangeven hoeveel extra plaatsen worden voorzien voor 2022, en hoeveel de 
netto uitbreiding van de facto bezette plaatsen is in de kinderopvang, gezien de evolutie van 
tijdelijke en permanente sluitingen? Graag evolutie eind 2018, eind 2019, eind 2020 en eind 
2021. 
 

Van de 2500 nieuwe T2A plaatsen die deze legislatuur in het kader van de 
meerjarenprogrammatie worden voorzien, kunnen er 717 opstarten in 2022.  Er worden ook 
middelen voorzien voor 1144 nieuwe plaatsen met de basissubsidie (T1).  

 

 We kunnen alleen een evolutie geven van het aantal vergunde plaatsen. Als plaatsen een 
bepaalde periode tijdelijk niet gebruikt worden, dan heeft dat geen impact op de vergunning. 
Als ze permanent stoppen, dan stopt de vergunning wel. 

Hierbij een evolutie van het aantal vergunde plaatsen: 

31/12/2018: 94.298 vergunde plaatsen 

31/12/2019: 95.770 vergunde plaatsen 

31/12/2020: 95.739 vergunde plaatsen 

30/09/2021: 95.751 vergunde plaatsen (voorlopig cijfer, cijfer op 31/12 uiteraard nog niet 
beschikbaar) 

 

• Welke middelen worden uitgetrokken voor het toekomstplan in kinderopvang? 
Hoeveel middelen worden ingezet om de houdbaarheid van de tewerkstelling in de 
kinderopvang te verduurzamen? 

We zitten hier momenteel in stadium van visie-opbouw en realiseren van draagvlak voor de 
toekomstvisie.  

In functie van de tewerkstelling in de kinderopvang zijn er middelen voorzien voor het 
verhogen koopkracht en kwaliteitsversterking in de kinderopvang in het VIA6 akkoord op 30 
maart 2021, en in het meerjarenbudget voor kinderopvang deze legislatuur.  

De Vlaamse regering heeft in functie van de besteding van het meerjarenbudget voor 
kinderopvang in deze legislatuur (58 miljoen euro, gespreid over de periode 2019-2024)   
keuzes gemaakt die eveneens tegemoet komen aan het verduurzamen van de tewerkstelling 
in de kinderopvang door te zorgen voor meer subsidies voor vele plaatsen. Zo wordt bijna 31 
miljoen euro vrijgemaakt voor uitbreiding van het aantal plaatsen met het hoogste 
subsidietarief (T2A) waar ouders dan ook naar inkomen kunnen betalen. Het gaat zowel om 
nieuwe plaatsen als om omschakeling van bestaande plaatsen, waardoor de verloning en de 
duurzame  tewerkstelling aan de geëigende barema’s in PC 311 ruimer mogelijk worden. De 
opstart van deze plaatsen is gespreid over de periode 2020-2024. Bovendien investeren we 
vorig  jaar en dit jaar 10,6 miljoen euro in fase 4 van het groeipad van subsidieniveau T2B 
naar T2A. Voor opvang zonder inkomenstarief investeren we in hun financiële draagkracht 
door meer dan 5 miljoen euro vrij te maken om deze opvang minstens de basissubsidie T1 te 
kunnen geven.  

In het VIA6 werd bovenop het meerjarenbudget, voor kinderopvang globaal een budget van 
nog eens 58,4 miljoen euro voorzien. Het gaat daarbij om maatregelen inzake verhoging van 
subsidies om hogere lonen mogelijk te maken, het realiseren van fase 5 in het groeipad van 
subsidieniveau T2B naar T2A, het mogelijk maken van meer onthaalouders in een 



werknemersstatuut, het inzetten van pedagogische ondersteuners op de werkvloer in elke 
kinderopvang, plus eenmalige maatregelen in 2021 zoals consumptiecheques of 
coronapremies. Deze maatregelen zijn intussen opgestart of zullen in de komende maanden 
kunnen opstarten. 
 
 

• "In het kader van de toegankelijkheid van de kinderopvang willen we de toepassing van de 
voorrangsregels evalueren. We zorgen voor effectieve voorrang voor werkende ouders en 
ouders die een opleiding volgen in het kader van een traject naar werk. We willen ook 
overgaan tot een striktere handhaving, met respect voor de specifieke omstandigheden van 
de organisator. " 

Zal een gelijkaardige monitoring worden voorzien voor de andere voorrangsregels in 
kinderopvang? Alle voorrangsregels worden op dezelfde manier gemonitord via de opvolging 
van de jaarlijkse rapportage door de organisatoren kinderopvang.  

Welk percentage kwetsbare gezinnen bereikt momenteel de kinderopvang en welk streefcijfer 
hanteert de minister daartoe?  

We hebben geen zicht op het aantal kwetsbare gezinnen dat de opvang momenteel gebruikt. 
We volgen enkel op of de opvanglocaties die plussubsidie (of Trap 3: extra opdrachten voor 
kwetsbare gezinnen) voldoende kwetsbare gezinnen bereiken. In 2020 kwam 43% van de 
opgevangen kinderen in 2020 uit een kwetsbaar gezin. Er is geen streefcijfer. Er is alleen de 
subsidievoorwaarde dat opvanglocaties met plussubsidie minimal 30 % kwetsbare gezinnen 
moeten bereiken. 

Er zijn een aantal indicatoren die erop wijzen dat de toegang voor de kwetsbaren moeizamer 

was in 2020 (omwille van de coronapandemie): 

✓ stijging van het gemiddeld inkomenstarief 

✓ minder toegekende OCMW-attesten inkomenstarief 

✓ bezetting in pluslocaties die meer achterliep dan de bezetting in zuivere ikt-locaties 

✓ aandeel attesten aan het standaardminimum of lager, is kleiner 

✓ daling van het aandeel kwetsbare gezinnen aan de kinderopvang  

✓ daling van het aandeel voorrangsgroepen in de kinderopvang  

In 2021 zien we wel dat we opnieuw evolueren in de richting van de besetting van 2019.  

 
Hoeveel middelen en FTE worden hiervoor uitgetrokken? 

In de meerjarenprogrammatie is 0,5 mio euro voorzien voor een uitbreiding van plussubsidie 
en/of inclusieve, budgettair pas vanaf 2024. 

Maar het is niet zo dat kwetsbare gezinnen enkel terecht kunnen in deze opvanglocaties. Elke 
opvang die inkomensgerelateerd werkt, wordt geacht om een voorrangsbeleid te voeren en 
een kwetsbaar gezin is per definitie een voorrangsgezin. 

Dit losstaande van de flexibele opvang in trajecten naar werk en inburgering, dit betreft de 
structurele toegang voor kwetsbare gezinnen.) 

• "Aanklampende en meer geëigende jeugdhulp ten aanzien van zwangeren realiseren"Hoeveel 
middelen worden hiervoor uitgetrokken en hoeveel FTE? 

 

Momenteel loopt het project “veilig en omringd in de buik” in de Limburgse OCJ’s gericht op binnen 
het momenteel geldende decretale kader ook proactief tav risicovolle zwangerschappen te kunnen 
ageren. Hiervoor werd 2 VTE vrijgemaakt. Bedoeling is dat dit project ons onder meer ook een 
inschatting geeft rond de verdere VTE-noden bij bredere uitrol binnen de OCJ’s en SDJ’s. 

In november 2021 geven we voorzieningen de mogelijkheid structureel in te zetten op het thema 
‘zorggarantie voor het jonge kind’, met bijzondere aandacht voor zwangere vrouwen in een kwetsbare 
positie. In totaal zullen we op die manier 1.400.000 euro middelen die vandaag projectmatig via 
rugzakfinanciering worden verdeeld beschikbaar stellen voor duurzame financiering. 



• We werken, samen met de VGC, verder aan een geïntegreerd Vlaams gezinsbeleid in 
Brussel, in aansluiting op onderwijs (brede school) en kinderopvang. In dat kader maken we 
werk van een toekomstgericht en fijnmazig consultaanbod. Het Huis van het Kind krijgt daarbij 
een belangrijke opdracht. 

Hoeveel middelen worden hiervoor uitgetrokken? Betekent dit dat het huidige fijnmazige 
aanbod van consultatiebureaus wordt behouden? 

De integratieoefening vertrekt van een budgetneutraal kader en zet in op de volgende 
concrete ambities: 

- De doorstart van het Huis van het Kind Brussel, in samenhang met de verbonden 

aanbodsvormen en projecten; 

- Het verzekeren en versterken van de consultatiebureaus; 

- De gefaseerde verbinden van preventieve gezinsondersteuning via de Huizen van het 

Kind met ander Nederlandstalig basisaanbod, zoals basisonderwijs en kinderopvang, en 

andere samenwerkingsverbanden, zoals brede school en buitenschoolse activiteiten 

Het totale budget voor Huis van het Kind en gelinkte aanbodsvormen en projecten en voor de 
Consultatiebureaus bedraagt circa 850.000 euro (op jaarbasis). 

De bedoeling is om een fijnmazig consultaanbod te behouden, met aandacht voor een 
slagkrachtige organisatie en efficiënte inzet van middelen. De consultatiebureaus worden 
verder geïntegreerd in het samenwerkingsverband Huis van het Kind. 

Voor het geprogrammeerde aanbod zal rekening worden gehouden met de noodzakeljjke 
volumes voor een kwaliteitsvolle dienstverlening en, meer bepaald, tijdige vaccinaties. 
Concreet is het de bedoeling om de bestaande afwijking op de Vlaamse norm in 2022 te 
verlengen. Ook nadien zal een afwijking mogelijk blijven. 

• OD 4.1: We zetten in op de kwaliteit van onze dienstverlening en op die van de partners die 
we erkennen en subsidiëren 

We zetten verder in op integrale kwaliteitsontwikkeling 
 * Worden extra middelen uitgetrokken voor de begeleiding door Mentes? Welke evolutie in middelen 
is er sinds eind 2018? 

Het ondersteuningsnetwerk kinderopvang Mentes heeft sinds 2019 als opdracht de ondersteuning van 
de kleinste en minst gesubsidieerde organisatoren kinderopvang in de diverse aspecten van hun 
beleidsvoerend vermogen. Het daarvoor voorziene budget was afkomstig uit diverse tot dan apart 
gesubsidieerde ondersteuningsinitiatieven in de kinderopvang (de pedagogische en 
taalondersteuningorganisaties, de ondersteuning via de voormalige FCUD-coördinatiesubsidies, de 
budgetten voor de ondersteuningsopdrachten die waren toegekend aan Voorzet, ‘t Opzet en Unizo, en 
een Vlaamse inkanteling van ondersteuningsbudget van de Provincie Limburg). Door de 
doorgevoerde integratie van deze diverse ondersteuningspartners in één ondersteuningsnetwerk, 
werden de aparte budgetten ook samengevoegd. Deze middelen genereerden een regelgevend 
vastgesteld jaarlijks budget van bijna 3,2 miljoen euro, voor elk jaar in de subsidieperiode 2019-2022. 
Door de algemeen opgelegde besparingen vanaf 2020, werd ook bij Mentes bespaard, met 6%. 
Samen met de indexeringen sinds toen, betekent dit dat vanaf 2022 voor deze ondersteuning van 
beleidsvoerend vermogen van organisatoren kinderopvang een jaarlijks budget is voorzien van quasi 
3 miljoen euro. 

In functie van de uitvoering van de VIA6 maatregel tot ondersteuning van kinderbegeleiders op de 
werkvloer ter versterking van hun competenties, is de bedoeling dat voor deze kleinste en minst 
gesubsidieerde kinderopvang, deze ondersteuning op de werkvloer eveneens aan Mentes wordt 
toevertrouwd. Zodat er coherentie en continuïteit kan zijn in ondersteuning van de organisator 
enerzijds, de kinderbegeleiders anderzijds. Voor deze opdracht wordt een bijkomend budget voorzien 
van bijna 2,5 miljoen euro voor het inzetten van een 40-tal coaches die vanop de werkvloer zelf 
ondersteuning aan de kinderbegeleiders waarmee ze samen instaan voor de pedagogische en 
verzorgende taken ten aanzien van de kinderen. 

*Hoeveel middelen worden ingezet voor het project "Workforce in de kinderopvang" en hoeveel FTE 
worden hier ingezet? Welke partners worden betrokken en hoeveel middelen worden per partner 
voorzien?  



Behalve de middelen zoals voorzien in de meerjarenbegroting en het VIA6 akkoord, welke 
rechtstreeks voor de werkvloer bedoeld zijn, is er geen specifiek bijkomend budget voorzien voor het 
project workforce in de kinderopvang. Het agentschap Opgroeien heeft met de interne verschuiving 
van opdrachten  ongeveer 2 VTE stafmedewerkers permanent beschikbaar gemaakt voor het 
opnemen van dit project , zonder specifiek bijkomende middelen. Dit gebeurt in samenspraak met 
diverse externe stakeholders en betrokken beleidsdomeinen zoals de koepels van de 
kinderopvangsector, VDAB, WSE, departement WVG, departement onderwijs, sociale partners, en 
externe experten worden hierbij betrokken. Er zijn geen specifiek bijkomende middelen vanuit of voor 
de partners voorzien, dit wordt opgenomen binnen hun bestaande omkadering.  

Daarnaast zal er uiteraard ook sterke participatie zijn vanuit Opgroeien in de werkgroepen die het 
actieplan inzake het versterken van de zij-instroom in de zorgberoepen, waaronder de kinderopvang, 
zullen vertalen naar zeer concrete acties die vanaf 2022 zullen worden uitgerold. Binnen het budget 
voor VIA6 werden daartoe eenmalige middelen vrijgemaakt om de acties te kunnen implementeren. 

 
*Hoeveel middelen worden ingezet om de opleiding tot kindbegeleider te evalueren? Welke resultaten 
zullen al voor 2024 nog binnen deze legislatuur worden voorgelegd? 

De evaluatie van de opleiding tot kinderbegeleider is in de eerste plaats een bevoegdheid binnen het 
beleidsdomein Onderwijs, niet van het WVG domein. De inbreng vanuit het werkveld en de 
beleidsvoering inzake de kinderopvang is wel cruciaal. Daar wrdt momenteel reeds op ingezet. 

Op kabinetsniveau is er momenteel wel overleg tussen kabinetten Beke, Weyts en Crevits inzake de 
vernieuwing van de opleiding tot kinderbegeleider.  
Daarnaast zijn in kader van het project Workforce kinderopvang de koepels van deze sector in direct 
overleg met de onderwijskoepels met het oog op het evalueren en vernieuwing van deze opleiding.  
Zodat de directe link tussen onderwijsaanbieders en werkvloer van de kinderopvang wordt gelegd in 
functie van het versterken en vernieuwen van de opleiding vanuit wat op de werkvloer als sterktes, 
zwaktes, opportuniteiten en risico’s wordt ervaren. Deze samenwerking was reeds gestart met een 
dialoogdag  Onderwijskoepels- kinderopvangkoepels in het najaar van 2019, die heel wat 
aanbevelingen opleverde. Door Corona is vertraging opgetreden in de aanpak van de aanbevelingen, 
maar sedert dit najaar is dit opnieuw opgestart. De achtergrond hierbij wordt ook gevormd door de  15 
wettelijk verankerde beroepscompetenties voor het beroep van kinderbegeleider in de kinderopvang, 
welke in alle opleidingen kinderbegeleider de standaard zou moeten zijn. 

De daartoe ingezette mankracht valt binnen de reeds beschikbare personele middelen van alle 
betrokken administraties, koepels en stakeholders. 

 

 

OPEN VLD 
 

p. 79 Jeugdhulp 

Men zoekt naar kwaliteitsrapportering om de mate in beeld te brengen waarin de jeugdhulp erin slaagt 

het principe van subsidiariteit en het gezin te realiseren in beeld te brengen. Wordt ook in beeld 

gebracht of die subsidiariteit in elk van de gevallen waarin ze werd toegepast de beste oplossing was 

? Het begrip maatschappelijke noodzaak komt regelmatig in de beleidsbrief terug, de kindreflex, het 

systeem signs of safety wordt bejubeld. Evalueren we die instrumenten met als vraag of we in de 

integrale jeugdhulp op het juiste moment de juiste beslissingen nemen ? 

In april 2021 startte een onderzoek naar de implementatie van Signs of Safety (SofS) binnen de 

Ondersteuningscentra Jeugdzorg en Sociale Diensten Jeugdrechtbank. Hierbij gaan onderzoekers van 

de vakgroep orthopedagogiek (UGent), LiSn (Luisteren is Samen nadenken) en het Universitair 

Psychiatrisch Centrum KU Leuven na op welke niveaus en op welke manier SofS vandaag 

geïmplementeerd is in deze werking. De resultaten hiervan worden verwacht midden 2022. 



Naderhand is een vervolgonderzoek gepland gericht op de implementatie binnen de bredere sector 

alsook outcomefactoren ter zake.   

Een tweede luik mbt de rechtspositie binnen de forensische kinder- en jeugd wordt richting 2022 

omgezet in een concreet beleidsproject. Kan dit worden toegelicht wat dit concreet betekent ? 

Het tweede onderdeel van het onderzoek over de rechtspositie van jongeren in gesloten opvang , 
naar de settings FOR-K, wordt inderdaad binnenkort opgeleverd. Dit deelonderzoek focust op de 
rechtspositie van jongeren die verblijven op de federaal gesubsidieerde forensische kinder- en 
jeugdpsychiatrische afdelingen.   We gaan met de aanbevelingen begin volgend jaar aan de slag en 
nemen deze ook mee in het lopende overleg met de federale overheid. 

 

p. 81 Voor wat betreft 1Gezin-1Plan, wordt dit wetenschappelijk opgevolgd over de effectiviteit. Hoe 

wordt dat effect gemeten, aan de hand van welke parameters ?. 

Met de rondzendbrief van 16 juni 2020 hebben we de oproep gedaan om '1 Gezin, 1 Plan' 

gebiedsdekkend te maken in Vlaanderen en Brussel. De effectieve opstart van deze uitgebreide 

werking is zeer verschillend over de 16 samenwerkingsverbanden. 2022 zal het eerst jaar zijn dat de 

samenwerkingsverbanden in hun nieuwe regionale constellatie operationeel zullen zijn. 

Op dit moment loopt er een wetenschappelijk participatief actie-onderzoek deels gefinancierd door 

Karel de Grote Hogeschool, deels door het departement WVG, dat ‘nagaat in welke mate de 

samenwerkingsverbanden binnen ‘1 Gezin, 1 Plan’ een meerwaarde betekenen voor de 

toegankelijkheid naar de gepaste jeugdhulp voor de minderjarige en zijn gezin’. Op basis van de 

analyse van casussen en diepte-interviews van begeleiders en gebruikers wil men de werkzame 

factoren van '1 Gezin, 1 Plan' onderzoeken. Hier stelt zich dezelfde situatie dat niet elk 

samenwerkingsverband betrokken is omwille van het verschil in snelheden.  

Op termijn is het zeker de bedoeling om de wetenschappelijke onderbouwing van '1 Gezin, 1 Plan' te 

verruimen. 

p. 82 Men heeft voor de ondersteuningscentra jeugdhulp en de sociale diensten van de 

jeugdrechtbank in 2020-2021 een onderzoek gevoerd naar de werkbelasting van consulenten en 

multidisciplinaire ondersteuningsteams. Bijkomende personeel blijkt onvoldoende effect omdat er veel 

instroom en weinig uitstroom is. Er is nu een perspectiefplan opgemaakt met tijdelijke versterking, het 

scherp stellen van het mandaat van de diensten en het bevorderen van de uitstroom. Wat houdt het 

scherp stellen van het mandaat van de diensten in ? Welke taken zullen ze niet meer uitvoeren ? Hoe 

wil men de uitstroom verbeteren ? Mij lijkt een partnerschap met voorzieningen die geen vrije plaatsen 

hebben weinig te kunnen verhelpen aan de uitstroom. 

Midden dit jaar leverde Deloitte de resultaten af die peilde naar de werkbelasting van de consulenten 

en multidiscipinaire teams. Dit toonde een aanzienlijke kloof aan tussen de situatie as-is en de situatie 

to-be. Concreet werd er gewezen op een delta van 46% (de tijdeljke extra personeelsversterking is in  

deze delta niet ingecalculeerd).  

Deloitte concludeerde daarover 2 zaken: 

1) Een omschakeling van vandaag op morgen is niet realistisch. 

 2) Louter en alleen inzetten op bijkomend personeel is een onvoldoende antwoord. Afgelopen jaren 

zijn er reeds investeringen geweest ter zake, maar dit heeft onvoldoende effect gehad.  

De instroom van nieuwe dossiers steeg de laatste jaren en de uitstroom nam stelselmatig af waardoor 

netto de caseload quasi dezelfde bleef (ongeveer 62/VTE zowel in 2016 als in 2021 over beide 



diensten heen) In die context zijn bijkomende scenario’s wenselijk om de huidige werkdruk te verlagen 

en bestendigen, willen we ruimte creëren voor de betreffende diensten.  

Dit vraagt met andere woorden een actieplan op korte, middellange en lange termijn op verschillende 

sporen zijnde:  

- Blijvende investering in personeel – de extra bijkomende personeelsinput van 2021 

(+45 VTE) zal verder worden gecontinueerd. We bekijken of we dit later in de 

legislatuur ook structureel kunnen verankeren in het uitbreidingsbeleid. 

- Optimalisatie van in- door en uitstroom:  

o Instroom:   deze is gelinkt aan de verscherping van het mandaat van deze 

diensten – Dit wordt momenteel verder verfijnd binnen de lopende 

strategische oefening “naar een geïntegreerd jeugd- en gezinsbeleid”. 

Finaliteit ligt op het betrekken van deze diensten waar echt het verschil kan 

gemaakt worden.  

o Uitstroom: de uitstroom van dossiers is de afgelopen jaren stelselmatig 

afgenomen. In 2022 wordt er gestart met een interne oefening naar screening 

van dossiers toe om actief de vraag te stellen of hier gerechtelijke 

tussenkomst al dan niet noodzakelijk is en dit in samenwerking met alle 

betrokken actoren.  

- Efficiëntiewinsten in de eigen interne procesvoering in samenwerking met de 

intersectorale toegangspoort 

- Inzetten op partnerschap met jeugdhulpaanbieders. De ondersteuningscentra 

jeugdzorg en sociale diensten jeugdrechtbank hebben een exclusief mandaat maar 

geen exclusieve toegang meer tot het aanbod. Dit vraagt blijvende aandachtvanuit 

partners om zich hier ook in te positioneren. Voorbeelden hiervan zijn Veilig Verblijf 

en contextbegeleiding SofS – exclusief toegankelijk vanuit respectievelijk 

gemandateerde voorzieningen/SDJ en SDJ.  

Vp. 83 Wanneer zullen de modules “oriëntatie” en “begeleiding 3-6-9 maanden” binnen de 

gemeenschapsinstelling een feit zijn? 

De werking van de gemeenschapsinstelling zoals in het jeugddelinquentierecht is bepaald, start op 1 

september 2022.  

Concreet betekent dit dat de gesloten oriëntatie, in de gemeenschapsinstelling De Grubbe te Everberg 

en de gesloten begeleiding in de andere gemeenschapsinstellingen wordt geïnstalleerd in de 

zogenaamde fase 2 van het decreet. 

Iedere beslissing van de jeugdrechter tot een gesloten maatregel start dan met een gesloten oriëntatie 

waarin een multidisciplinair advies voor het vervolg traject van de jongere wordt geformuleerd. In dit 

advies gaat aandacht naar alle levensdomeinen van de jongere, zijn gezin, netwerk. Hierbij is de 

uitdrukkelijke bedoeling om een trajectmatige aanpak zoveel als mogelijk te realiseren in 

samenwerking met het netwerk, partners uit de lokale realiteit van de jongere (bijv. een intensieve 

begeleiding in de context van de jongere, aandacht voor geestelijke gezondheid, het betrekken van de 

ouders,…). 

De gesloten begeleiding, indien na jeugddelict beslist wordt na oriëntatie, wordt vanaf 1 september 

2022, vorm gegeven vanuit een visie gericht op re-integratie, herstel en maximaal betrekken van 

partners uit het netwerk van de jongeren. Binnen de gemeenschapsinstellingen betekent dit dat in de 

uitvoeringsbesluiten – die nu voor liggen voor advies en besluitvorming – er versterkt wordt ingezet op 

expertise en personeelskracht om deze opdracht te realiseren. Binnen deze versterking zowel naar 



aantal VTE als inhoudelijk gaat het prioritair om: geestelijke gezondheid, het forensisch werken naar 

re-integratie en herstel (aandacht voor slachtofferschap), onderwijs, opleiding en actieve verbindingen 

maken met partners die het traject van de jongere ondersteunen (bijv. actief in lokale ketenaanpak, 

jeugd(welzijns-)werk,…). 

Men zal vanaf 1 september 2022 gaan werken met een modulering van de gemeenschapsinstellingen 

en de gesloten begeleiding. Men zal ook werk maken van een aangepast personeelsplan. Zal daar 

meer ruimte zijn voor meer mensen met competenties op vlak van geestelijke gezondheidszorg die 

vast in dienst kunnen komen : psychologen, jeugdpsychiater. 

p. 84 In 2022 zal men aan voorzieningen in het kader van een reconversiemogelijkheid de kans geven 

de bestaande capaciteit om te bouwen naar gezinshuisplaatsingen. Hoeveel gezinshuizen heeft men 

voor ogen ? Men verkent de uitbreiding naar oudere doelgroepen en naar meer langdurige, 

perspectiefbiedende trajecten. Betekent dit dat huidige gezinshuizen enkel tijdelijk opvang bieden aan 

jongeren ? 

 

In een eerste fase vertrekt het reconversiebeleid van een vrijwillige instap van organisaties. We weten 

dat meerdere organisaties interesse in het concept hebben, zonder dat we dit momenteel al kunnen 

kwantificeren. We streven er in ieder geval naar om in elke regio 1G1P een gezinshuiswerking op te 

starten. 

 

Het lopende pilootproject van SOS Kinderdorpen focust op een specifieke doelgroep (jonge kinderen) 

en finaliteit (trajecten met een perspectief op terugkeer naar huis). We weten dat er in Vlaanderen 

interesse is om het concept voor andere doelgroepen (oudere kinderen, slachtoffers van 

tienerpooiers, …) en finaliteiten (perspectiefbiedend) in te zetten. Dergelijke verbredingen zien we ook 

in Nederland waar al langer en op grotere schaal opvang in gezinshuizen georganiseerd wordt. 

p. 85 In het regeerakkoord staat dat we werken aan één duidelijk aanspreekpunt bij maatschappelijke 

verontrusting. Ik zie dat we blijven vasthouden aan de VK’s en de OCJ’s. Waarom kunnen we niet 

komen tot één duidelijk aanspreekpunt ? 

Het is zeker de bedoeling om te komen tot een duidelijk aanspreekpunt, waarbij we de expertises van 

de VK’s en OCJ’s maximaal valoriseren. De focus tijdens Corona lag en ligt op het verzekeren van de 

dienstverlening, gelet ook op de toegenomen druk rond verontrusting en maatschappelijke noodzaak. 

Het thema wordt verder opgepakt in de strategische oefening die we voor het geïntegreerd gezins- en 

jeugdbeleid maken, en uiteraard in nauwe dialoog met de vertrouwenscentra kindermishandeling. 

Men wil naar het voorbeeld van mijnburgerprofiel gaan naar een mijnburgerprofiel voor jongeren. Daar 

zal men de hele historiek van de jongere vinden. Wie zal daar toegang toe hebben ? Zal het 

mijnburgerprofiel voor jongeren een onderdeel zijn van mijnburgerprofiel zodat het ook bij 

volwassenheid nog altijd bestaat ? 

We zullen hiervoor effectief de technologie gebruiken, die ook gebruikt wordt voor ‘Mijn Burgerprofiel’. 

Belangrijk is de definitieve transitie van IPO’s en MPIGO’s, de Rijzende Ster en Koninklijk Werk IBIS 

van onderwijs naar welzijn. Hoeveel middelen worden daarvoor in 2022 voorzien  

Vanuit Welzijn voorzien we dit schooljaar 1.350.000 euro om de transitie voor te bereiden (350.000 

euro van Opgroeien en 1.000.000 euro van het VAPH). Met dit budget voeren de 8 IPO volgende 

opdrachten uit: 

- het uitwerken en borgen van processen, procedures en instrumenten betreffende 

kwaliteitszorg, het decreet rechtspositie, beleid inzake grensoverschrijdend gedrag, ... 



- het meewerken aan de inschalingsoefening om een goed beeld te krijgen van de jongeren, de 

huidige ondersteuning die hun geboden wordt en hun effectieve ondersteuningsnood; 

- het opmaken van een zorgstrategisch plan waarbij een ruimere strategische participatieve 

denkoefening wordt gemaakt waarbij het AIBOGO/IPO op basis van een regionale analyse en 

een sterkte-zwakte-analyse een wenselijke positie in een breder maatschappelijk perspectief 

in kaart brengt, en wat de randvoorwaarden en het pad zijn om die positie in te nemen. In 

overleg en afstemming met de opdrachtgever zet het AIBOGO/IPO stappen in de realisatie 

van het zorgstrategisch plan.  

- het inspelen op effectieve zorgnoden bij de jongeren die vandaag opgevangen en begeleid 

worden. Dit betekent prioritair een versterking van de capaciteit op het vlak van begeleiding op 

verschillende domeinen (contextbegeleiding, dagbegeleiding en -besteding, psychosociale 

begeleiding, …). 

 

Op de onderwijsbegroting is voor De Rijzende Ster en Koninklijk Werk IBIS samen in 2021 300.000 

euro en in 2022 150.000 euro voorzien voor opdrachten, zoals voor de IPO opgesomd. 

 

p. 88 Hoe gaat men de uitrol van de kindreflex naar huisartsen, OCMW’s, gynaecologen en 

vroedvrouwen in 2022 praktisch aanpakken ? Online vormingen ? Via de eerstelijnszones ? 

Het Vlaams expertisenetwerk Kindermishandeling (VECK) heeft de opdracht de uitrol van de 

Kindreflex tot nu toe te evalueren. Deze evaluatie wordt verwacht midden 2022. Op basis van deze 

evaluatie zal de verdere uitrol wat betreft sectoren en praktische uitwerking verder vormgegeven 

worden.   

 

p. 94 Groeipakket 

Wanneer zal de digitalisering voor de zorgtoeslag een feit zijn ? Wat is de stand van zaken mbt de 

achterstand ? 

- De release van het nieuwe ICT-systeem is voorzien voor december 2021. In 2022 zullen er 

wel nog verder optimalisaties worden voorzien. 

- Wat de doorlooptijden betreft, hierbij algemeen overzicht:  

TABEL 1: Totale doorlooptijd (aanvraag aangemaakt - 
resultaat gecommuniceerd)   

Type aanvraag Openstaand Medische beslissing Totaal 

1ste Aanvraag 356,91 329,57 345,40 

Ambtshalve herziening 237,96 212,62 229,24 

Erkenningen onmogelijkheid cursus te volgen 357,36 290,53 334,29 

Herziening op vraag van ouders 349,35 352,31 350,44 

Totaal 309,08 292,24 302,55 

- Hierbij moet wel worden opgemerkt dat de ambtshalve herzieningen administratief verlengd 

worden als het gezin de beide inlichtingenformulieren hebben ingevuld en bezorgd. Bij deze 

gezinnen wordt de zorgtoeslag dus verder uitbetaald. 

Bij de hoorzitting nav de evaluatie van het groeipakket vroegen vertegenwoordigers van ouders van 

een kind met een zorgnood ook een herziening van de evaluatieschalen, niet snel snel maar goed 

doordacht. Is de minister bereid dit te doen ? 



Onze prioriteit is om eerste de wachttijden te verkorten en ervoor te zorgen dat alle gezinnen die daar 

recht op hebben, ook effectief hun zorgtoeslag ontvangen. Vandaar o.a. de digitalisering. 

Ondertussen zijn we ook bezig om pediatrische fiches op te stellen, die een handvat bieden bij het 

eenduidig inschalen in de medisch-sociale schaal. Een grotere herziening van het evaluatie-

instrument moet sowieso doordacht gebeuren, en ingebed worden in een traject, met oa 

gebruikersverenigingen, dus gedragen en doordacht. 

p. 95 Men wil artificiële intelligentie inzetten in de automatisering van de dienstverlening mbt het 

Groeipakket. Wat wil men daardoor concreet bereiken ?   

Artificiële intelligentie en machine learning laten toe om automatischer in te spelen op vragen van 

gezinnen door de vragen automatisch te interpreteren, te zoeken naar gelijkaardige vragen en de 

antwoorden daarop weer te geven en, mogelijkerwijze, in te zetten in een chatbot. Tegelijk kunnen de 

aard van de vragen, in combinatie met gezinsgegevens, aangeven waar de ondersteuningsnadruk 

gerichter kan ingezet worden, uiteraard met respect voor de persoonlijke levenssfeer.  

In welke mate zullen voor de toekenning van de zorgtoeslag en het onderzoek van de artsen de 

gegevens van vb. VAPH (indicatiestelling) kunnen worden hergebruikt om zo de non uptake zo klein 

mogelijk te maken ? Hoe ver staat het met de afbakening van de gedeelde opdracht tussen 

evaluerende artsen Zorgtoeslag en de MDT’s. Is die taakverdeling duidelijk ? Men spreekt over 

informatie van huisartsen en behandelende artsen. Hoe gaat men die inbrengen ? Gaat men 

koppeling maken met het Globaal Medisch Dossier ? 

• Met VAPH lopen we een traject om gegevens die al zijn bekomen van het kind/gezin voor 

hetzij inschaling van de specifieke ondersteuningsbehoeften, hetzij voor de 

zorgzwaartebepaling te delen, zodat het kind en zijn gezin niet meer geconfronteerd 

worden met dubbele bevragingen.  

• De koppeling met het Globaal Medisch Dossier wordt gemaakt: GDM-houdende artsen 

zullen de medische inlichtingenformulieren bezorgen via eHealth. Enkele velden worden 

automatisch geladen vanuit het GMD op voorwaarde uiteraard dat de arts deze gegevens 

heeft ingevuld.  

p. 96 Hoe ver staat men met de evolutie naar de één uitbetalingsactor ? Wordt overlegd met de 

uitbetalingsactoren die zich daarop moeten kunnen voorbereiden ? Wat is de timing ?  

Er zijn een aantal inleidende besprekingen gevoerd met uitbetalingsactoren over de wijze waarop naar 

één uitbetalingsactor kan geëvolueerd worden. Bij die bespreking is rekening gehouden met de 

continuïteit van de dienstverlening als belangrijkste criterium voor de gezinnen die Groeipakket 

krijgen. Deze betalingen moeten volledig en juist zijn. Daartoe moeten de gezinsdossiers actief en met 

kennis van zaken beheerd worden. In 20 tot 25% van de gezinsdossiers is het noodzakelijk om de 

gegevens die aangeleverd worden door de gegevensbronnen (in het kader van automatische 

rechtentoekenning) na te kijken of manueel te verwerken, bijvoorbeeld in het kader van 

alarmbelprocedures of onduidelijkheden in de aangeleverde gegevens. Bij de evolutie naar één 

uitbetaler hebben we dan ook veel aandacht voor de noodzakelijke expertise, in de 

dossierbehandeling en de bejegening van betrokken gezinnen.  We zetten de besprekingen verder in 

2022, in het licht van deze continuïteit van betaling en de zorg voor een goede en correcte bejegening 

van de gezinnen. 

p. 97 Het Steunpunt WVG voert een onderzoek naar de noden die met de zorgbehoeften van  

kinderen gepaard gaan. Men wil inzicht krijgen in het (gecombineerd) gebruik  

van de financiële ondersteuningsmaatregelen, de noden waarmee gezinnen van kinderen  

met zorgbehoeften worden geconfronteerd, en in welke mate aan deze noden wordt  



tegemoetgekomen door de financiële ondersteuningsmaatregelen. Wanneer zal dat onderzoek 

afgerond zijn ? En wat is de bedoeling ? Gaat men meer middelen uittrekken om deze gezinnen te 

ondersteunen ? 

Binnen Vlaanderen ontbreekt een afstemming van de verschillende financiële 

ondersteuningsmaatregelen nog grotendeels. Om verdere stappen te zetten in de afstemming van de 

verschillende financiële ondersteuningsmaatregelen voor kinderen met zorgbehoeften moeten we 

eerst inzicht krijgen in (1) het (gecombineerd) gebruik van de financiële 

ondersteuningsmaatregelen, (2) de noden waarmee gezinnen van kinderen met zorgbehoeften 

worden geconfronteerd, en (3) in welke mate aan deze noden wordt tegemoetgekomen door de 

financiële ondersteuningsmaatregelen. In dit onderzoek, dat loopt tot juli 2022 zetten we hiervoor 

de noodzakelijke eerste stappen, en is een eerste exploratie. In een vervolgproject zullen deze verder 

worden uitgewerkt en zullen beleidsaanbevelingen worden geformuleerd.  

 

3.Geïntegreerd gezinsbeleid (Kind en Gezin), p. 103 

p. 107 In de gezinsopvang wordt het proefproject van onthaalouders met een volwaardig 

werknemersstatuut uitgebreid. Hebben we zicht op de mate waarin onthaalouders met een 

werknemersstatuut minder uitstromen uit het beroep dan wie niet zo’n statuut heeft ? Ooit werd de 

kost berekend en kwam men uit op een totaal van 100 miljoen euro. Wat is vandaag de inschatting 

van de budgettaire kost ? 

Het proefproject loopt tot 31/03/2023. Opgroeien bereidt samen met de sociale partners een evaluatie 

van dit project voor. Het is dus nog te vroeg om definitieve uitspraken te doen over de effecten op de 

uitstroom van dit statuut. Uit de eerste tussentijdse resultaten stellen we vast dat er inderdaad minder 

uitstroom is bij onthaalouders in het werknemersstatuut, maar dat kan ook te maken hebben met het 

feit dat organisatoren eerst aan de meest stabiele en geëngageerde onthaalouders de kans gegeven 

hebben om in te stappen in het proefproject. We kunnen dit effect dus niet zomaar toeschrijven aan 

het werknemersstatuut op zich.  

De kostprijs om de resterende onthaalouders in de gezinsopvang om te schakelen naar een 

werknemersstatuut wordt momenteel geraamd op ongeveer 65 miljoen euro: 

- Hierbij wordt wel geen rekening gehouden met de extra subsidie die momenteel gegeven 

wordt door de GSD-V voor de openbare besturen, omdat de loonvoorwaarden voor 

onthaalouders-werknemers bij openbare besturen ook iets beter zijn. 

- Dit betreft enkel de geraamde kostprijs voor het omschakelen van de bestaande 

onthaalouders in de gezinsopvang en dus niet voor de onthaalouders met een vergunning 

groepsopvang in een samenwerkingsverband (groepsopvang samenwerking).  

p. 112 Men zal de berekening en uitbetaling van het inkomenstarief aanpassen rekening houdend met 

het gezins- en inkomensbegrip uit het Groeipakket. Kan de minister garanderen dat dit voor de 

gezinnen geen meerkost met zich meebrengt ? 

De harmonisering van het inkomens- en gezinsbegrip tussen Groeipakket en de berekening van het 

inkomenstarief is er in de allereerste plaats op gericht om meer duidelijkheid en eenvoud te bieden 

aan de gezinnen. Momenteel worden er bij de toekenning van de sociale toeslag en de schooltoeslag 

immers andere concepten van inkomen en gezinssamenstelling gehanteerd dan bij de berekening van 

de ouderbijdrage in de inkomensgerelateerde kinderopvang. Voor gezinnen is dat niet transparant en 

dat leidt tot verwarring. 



De harmonisering zal ervoor zorgen dat in de toekomst de ouderbijdrage niet meer berekend zal 

worden op basis van de netto belastbare inkomens, maar de berekening zal gebaseerd zijn op de 

bruto belastbare inkomens. Deze gebruteerde inkomens liggen hoger dan de netto inkomens, dus 

zonder aanpassing van de formule die momenteel gebruikt worden bij de berekening van de 

ouderbijdrage, zal dit leiden tot hogere ouderbijdragen. De oefening heeft echter geenszins een 

budgettaire doelstelling, en het is niet de bedoeling om gezinnen méér ouderbijdrage te laten betalen. 

Daarom zal binnen deze oefening ook de formule voor de berekening van de ouderbijdrage worden 

herzien, zodat deze voor de gezinnen geen meerkost genereert. De administraties die betrokken zijn 

bij deze oefening, zijn daarom bezig met het uitwerken van de nodige simulatiemodellen zodat de 

impact van de harmonisering om de te betalen ouderbijdragen van de gezinnen kunnen worden 

geanalyseerd. 

 

VLAAMS BELANG 
 

3.1. Jeugdhulp 

 

Blz. 79: “Het longitudinaal onderzoek jeugdhulp loopt ook in 2022 door. Ook hier is het koppelen van 

gegevens uit verschillende databanken een cruciaal aandachtspunt. De komende periode staat in het 

teken van de verdere analyse van trajecten van jongeren binnen de niet-rechtstreeks toegankelijke 

jeugdhulp”. 

- Welk budget wordt er voorzien voor dit onderzoek? 

- Het onderzoek verloopt via het  regulier jaarprogramma van het Steunpunt WVG (via 

departement WVG), daarvoor is 110.000 euro uitgetrokken, via GBO-1GCF2BA-WT, 

basisallocatie GBO GC054 

 

Blz. 81: “Het onderzoek van het Steunpunt WVG naar een ‘intersectorale richtlijn voor de preventie en 

toepassing van afzondering en fixatie in de integrale jeugdhulp, de forensische jeugdzorg en de 

geestelijke gezondheidszorg voor kinderen en jongeren’ zal ons in staat stellen in samenspraak met de 

agentschappen, het werkveld en (vertegenwoordigers van) zorggebruikers een intersectorale visie en 

handelingskader uit te schrijven met betrekking tot de preventie en kwaliteitsvolle toepassing van 

vrijheidsbeperkende maatregelen in de brede jeugdhulp.”  

- Welk budget wordt er voor dit onderzoek voorzien? Hoe zal er op gecontroleerd worden 

of dit handelingskader wordt nageleefd? 

 

Het budget voor dit onderzoek was 200 000 euro. De intersectorale richtlijn is ontwikkeld op basis van 
wetenschappelijk onderzoek vanuit klinisch, (ortho)pedagogisch perspectief, als vanuit 
juridisch/mensenrechtelijk perspectief. Bedoeling is om op grond hiervan concrete intersectorale visie 
en handvatten aan te reiken aan voorzieningen en personeelsleden, in samenspraak met alle 
betrokken actoren en zorggebruikers. Dit handelingskader zal inzetten op de preventie van 
afzondering en fixatie en op omkadering ervan als er dan toch afgezonderd of gefixeerd wordt. Beide 
aspecten zullen op termijn worden bekeken door zorginspectie.   

 

Blz. 83: “We bereiden de nodige besluiten van de Vlaamse regering voor die de bepalingen uit het 

decreet jeugddelinquentierecht met betrekking tot modulering van de gemeenschapsinstellingen en 

gesloten begeleiding in een tweede fase vanaf 1 september 2022 effectief operationaliseren. We maken 

hierbij ook werk van een aangepast personeelsplan.” 

- Welke budgettaire impact zal dit aangepast personeelsplan hebben? Zal enkel het aantal 

personeelsleden aangepast worden of worden er ook andere wijzigingen doorgevoerd? 

 



De nodige uitvoeringsbesluiten liggen inderdaad momenteel al ter bespreking voor bij de betrokken 

kabinetten. Het uitvoeringsbesluit om de gesloten oriëntatie en gesloten begeleiding (=’modulering’ van 

de gemeenschapsinstellingen) werd al besproken en gaat momenteel zijn verdere weg voor 

besluitvorming.  

 

Concreet maken we met de gemeenschapsinstellingen hierbij een dubbele beweging: zowel versterking 

naar personeelsleden als naar de inhoudelijke werking. Het is dus belangrijk te vermelden dat we met 

deze versterking ook een vernieuwde werking ambiëren en realiseren. Die werking zet versterkt in op 

re-integratie, herstel en het leggen van actieve linken naar partners die het traject van de jongeren mee 

ondersteunen. Ook geestelijke gezondheid en veiligheid zijn issues waar op we versterkt inzetten. 

 

Voor wat betreft de personele versterking wordt inderdaad voorzien in een aangepast personeelsplan. 

Hierin zit naast de uitbreiding van de capaciteit van de Grubbe, capaciteit van 45 naar 80, voor de 

gesloten oriëntatie ook een uitbreiding van het aantal VTE om de vernieuwde opdrachten in de gesloten 

begeleiding (de andere campussen) te realiseren. Die versterking voor de vernieuwde opdrachten komt 

neer op een investering van 4,2 mio euro in deze legislatuur .  

 

We verwijzen naar onze recente communicatie over deze versterking, waarin we al – voor 1 september 

2022 – een vooruitschuif doen van 20 VTE n.a.v. de signalen van verhoogde werkdruk en de impact 

van zeer complexe situaties in onze gemeenschapsinstellingen. 

 

Blz. 85: “We zijn gestart met de installatie van een nieuw expertenplatform rond het thema 

kindermishandeling. Aan dit platform participeren vertegenwoordigers van justitie, de hulpverlening, de 

betrokken administraties en de academische en wetenschappelijke wereld. Het heeft de volgende 

doelstellingen: komen tot een afgestemd beleid en gedeelde expertise zodat er steeds een antwoord 

kan worden geboden op nieuwe ontwikkelingen en tendensen rond kindermishandeling. In 2022 lichten 

we er 2 thema’s uit: de meldcode kindermishandeling en een gepast omgaan met echtscheidingen waar 

sprake is van hoog conflict.” 

- Hoe vaak zal dit expertenplatform samenkomen? Hoeveel thema’s zal deze behandelen 

per jaar? Op basis van welke argumenten werd dit expertenplatform opgestart? Welke 

meerwaarde biedt deze op de reeds bestaande organisaties rond kindermishandeling? 

Welke budget wordt er voorzien voor dit expertenplatform? 

 

Het Platform Kindermishandeling is opgericht om alle actoren op het vlak van kindermishandeling en 

geweld tegen kinderen samen te brengen om zo samen na te denken over gerichte acties. Er is vanuit 

de veelheid aan betrokken actoren een grote nood aan een meer afgestemd en geïntegreerd werken. 

Het Platform telt op dit ogenblik twee werkgroepen. De ene werkgroep werkt rond het thema “meldcode 

kindermishandeling”, de andere werkgroep rond “hoogconflictueuze scheidingen”. De bedoeling is om 

de komende jaren ook nog andere thema’s ten gronde uit te spitten en daar concrete acties aan te 

koppelen. Deze thema’s zullen bepaald worden binnen het Platform. Het Platform zelf komt driemaal 

per jaar samen. Voor het Platform zijn geen aparte werkingsmiddelen voorzien. 

 

3.2. Groeipakket 

 

Blz.98: GB0-1GEF2QY-IS: In dit begrotingsartikel worden besparingen opgelegd op de 

werkingsmiddelen in 2022. (1) Een efficiëntiebesparing op de werkingssubsidie van de private 

uitbetalingsactoren. (2) Een besparing op personeel in 2022.  (3) Een besparing op de 

werkingsmiddelen in 2022.  

- Op welke manier dragen deze besparingen bij aan een efficiënter en performanter 

systeem? 

Dit zijn begrotingsmaatregelen genomen door de Vlaamse Regering bij haar aantreden in 2019. 

De Vlaamse Regering beoogt om de meest optimale dienstverlening te leveren aan de gezinnen 

tegenover de meest optimale kostprijs. De inzet op automatisering en proactieve verwerking 



van elektronisch beschikbare gegevens (in het kader van automatische rechtentoekenning) 

maakt het mogelijk om de kostprijs van de uitbetaling te verminderen. 

- Wordt er personeel ontslagen? Waarom is dit noodzakelijk? 

Neen, het gaat om natuurlijke afvloeiingen. 

- Hoe wordt een besparing op de werkingsmiddelen verklaard?  

Dit zijn begrotingsmaatregelen genomen door de Vlaamse Regering bij haar aantreden in 2019. 

De Vlaamse Regering beoogt om de meest optimale dienstverlening te leveren aan de gezinnen 

tegenover de meest optimale kostprijs, in het kader van een efficiënte overheid. De inzet op 

automatische rechtentoekenning maakt het mogelijk om de kostprijs van de uitbetaling te 

verminderen. 

- Welke efficiëntiebesparing werd uitgevoerd? Waarom is dit noodzakelijk? 

Dit zijn begrotingsmaatregelen genomen door de Vlaamse Regering bij haar aantreden in 2019. 

De Vlaamse Regering beoogt om de meest optimale dienstverlening te leveren aan de gezinnen 

tegenover de meest optimale kostprijs, in het kader van een efficiënte overheid. De inzet op 

automatische rechtentoekenning maakt het mogelijk om de kostprijs van de uitbetaling te 

verminderen. 

 

Blz.99 We blijven de lopende inbreukprocedure bij het Europees hof van Justitie tegen Oostenrijk 

opvolgen, waar men eveneens de bedragen van de gezinsbijslagen wil aanpassen voor kinderen in 

andere lidstaten met een lagere levensstandaard.  

- Op welke manier zullen de gezinsbijslagen eventueel aangepast worden voor kinderen 

in andere lidstaten met een lagere levensstandaard? Wat is de budgettaire impact 

hiervan? Werd deze maatregel reeds opgenomen in de begroting 2022? 

- De lopende inbreukprocedure tegen Oostenrijk is belangrijk te volgen, om te weten wat de 

beweegruimte is om aanpassingen te doen. Dit is een eerste stap. Bijgevolg zijn er nog geen concrete 

maatregelen uitgewerkt en is er dus ook geen zicht op welke budgettaire impact er zou zijn.  

 

3.3. geïntegreerd gezinsbeleid 

 

Blz. 104:” In 2022 implementeren we een instrument voor psychosociale anamnese vroeg in de 

zwangerschap. Hierbij bundelen we de krachten aanwezig in het Vlaams Expertise Netwerk Perinatale 

Mentale Gezondheid en in het project Born in Belgium om te komen tot een eenvormige aanpak.” 

- Over welk instrument gaat het hier? Wie zal deze afnemen? Wanneer zal deze 

geïmplementeerd zijn? Welke kost is er verbonden aan het implementeren van dit 

instrument? 

 

Het gaat hier over het instrument “Born in Belgium professionals”, dat vertaald werd naar de Vlaamse 
context. Dit wordt vroeg in de zwangerschap afgenomen door vroedvrouwen, gynaecologen, 
huisartsen. De kick-off is voorzien op 25 november 2021. Dit wordt gefinancierd via het RIZIV.  

 

CD&V 
 

1. Er wordt verwezen naar de op stapel staande integratie van de uitbetalingsactoren 
Groeipakket. Hoe wordt dit voorbereid? Is hierover overleg opgestart met de 
uitbetalingsactoren? Hoe moet de uitkomst van dit integratieproces eruit zien? 

Er zijn een aantal inleidende besprekingen gevoerd met uitbetalingsactoren over de wijze 

waarop naar één uitbetalingsactor kan geëvolueerd worden. Bij die bespreking is 

rekening gehouden met de continuïteit van de dienstverlening als belangrijkste criterium 

voor de gezinnen die Groeipakket krijgen. Deze betalingen moeten volledig en juist zijn. 



Daartoe moeten de gezinsdossiers actief en met kennis van zaken beheerd worden. In 20 

tot 25% van de gezinsdossiers is het noodzakelijk om de gegevens die aangeleverd 

worden door de gegevensbronnen (in het kader van automatische rechtentoekenning) 

na te kijken of manueel te verwerken, bijvoorbeeld in het kader van alarmbelprocedures 

of onduidelijkheden in de aangeleverde gegevens. Bij de evolutie naar één uitbetaler 

hebben we dan ook veel aandacht voor de noodzakelijke expertise, in de 

dossierbehandeling en de bejegening van betrokken gezinnen.  We zetten de 

besprekingen verder in 2022, in het licht van deze continuïteit van betaling en de zorg 

voor een goede en correcte bejegening van de gezinnen. 

 
2. In de jeugdhulp wil men afstappen van ‘Een financiering louter gebaseerd op een vast 

aanbod, per sector, per specialisme en per voorziening’. In de plaats daarvan wil men een 
‘erkennings- en subsidiëringssysteem op basis van een financiële responsabilisering die 
sterker gericht is op outcome op vlak van kwaliteit, efficiëntie en innovatie’. Kan er meer 
uitleg gegeven worden bij de manier waarop men deze alternatieve financiering precies 
ziet? 
 
Het financieringsmodel zal samen met de stakeholders uitgewerkt worden. Organisaties 
die stappen zetten in innovatieve en creatieve samenwerkingsvormen die de 
doelstellingen van ons geïntegreerd gezins- en jeugdbeleid versterken en mee helpen 
realiseren willen we belonen. Vastroesten is geen optie. Daarom moet er – naast de 
filosofie van het financieren van samenwerking – voldoende aandacht zijn voor een 
duurzame financiering voor individuele voorzieningen. 
 

3. Er wordt verwezen naar de organisatie van ‘één duidelijk aanspreekpunt bij 
maatschappelijke verontrusting waarin de expertise van de ondersteuningscentra 
jeugdzorg en de vertrouwenscentra kindermishandeling een plaats krijgen.’ Waarbij moet 
dit centrale aanspreekpunt ingebed worden? 

 
De inbedding van het aanspreekpunt maakt deel uit van het traject dat we in het kader 
van de strategische oefening voor een geïntegreerd gezins- en jeugdbeleid lopen.  

 

4. Voor kinderen en jongeren tot 21 jaar wordt het BOB ingekanteld in het Groeipakket en 
omgevormd tot een toelage in het kader van het gezinsbeleid, de ondersteuningstoeslag. 
Wat is het verschil tussen de zorgtoeslag en de ondersteuningstoeslag? 

- De zorgtoeslag =  een toelage om te helpen bij de hogere opvoedingskosten bij 

een kind met een specifieke ondersteuningsbehoefte. De zorgtoeslag is dus een 

vorm van tegemoetkoming voor de inspanningen die ouders leveren op het vlak 
van participatie en integratie van hun kind. Een toeslag is legitiem, want er is 
sprake van een hogere zorgnood en aldus hogere opvoedingskosten eigen aan 
de noden en zorgbehoefte van het kind. 

- De ondersteuningstoeslag = een forfaitaire toelage om de autonomie te geven 
aan het kind/gezin om zorg en ondersteuning te organiseren zoals ze zelf willen 

met oog op deelname aan de samenleving. Bij de hogere inschalingen voor 

specifieke ondersteuningsbehoefte is een toeslag louter voor de 
opvoedingskosten (dus zorgtoeslag) niet afdoende. Door middel van de 
ondersteuningstoeslag wordt het kind met de zorgbehoefte in de mogelijkheid 
gesteld om zijn behoefte aan zorg en ondersteuning zelfstandig in te vullen 
waardoor de zelfredzaamheid van het kind verhoogd wordt. 

 
5. Er is een besparing voorzien van 2.225 miljoen euro op de werkingssubsidie voor de 

private uitbetalingsactoren Groeipakket. Wordt het equivalent daarvan ook bespaard op 
de werkingssubsidie van de publieke uitbetaler? Verwijst dit naar de besparing van 
312.000 euro onder de noemer ‘efficiëntie en kerntaken – personeelsbesparing 2022’?   

Het betreft begrotingsmaatregelen genomen door de Vlaamse Regering bij haar 
aantreden in 2019. Beiden vallen onder de noemer “efficiëntie en kerntaken” van de 



Vlaamse overheid. De Vlaamse Regering beoogt om de meest optimale dienstverlening 
te leveren aan de gezinnen tegenover de meest optimale kostprijs, in het kader van een 
efficiënte overheid. De inzet op automatische rechtentoekenning maakt het mogelijk om 
de kostprijs van de uitbetaling te verminderen. De besparing van 312.000 EUR gebeurt bij 
het Agentschap uitbetaling Groeipakket en zal gerealiseerd worden door natuurlijke 
afvloeiing. 

6. In het kader van een ‘Aanklampende en meer geëigende jeugdhulp ten aanzien van 
zwangeren’, wordt de mogelijkheid gecreëerd voor de gemandateerde voorzieningen om 
binnen hun mandaat op een aanklampende manier aan de slag te gaan bij verontrustende 
zwangerschap. Hoe bereiden de gemandateerde voorzieningen en de sociale diensten 
jeugdrechtbank zich voor op deze taak? 

 
Momenteel loopt een proefproject “Veilig en omringd in de buik” binnen de Limburgse 
ondersteuningscentra. Dit project is erop gericht om binnen de momenteel van toepassing 
zijnde decretale grenzen wel al proactief ten aanzien van risicovolle zwangerschappen te 
kunnen ageren. Doel is dat dit proefproject onder meer ook werkzame elementen aanreikt 
hoe er binnen deze diensten ten aanzien van de doelgroep kan gewerkt worden alsook 
knelpunten in functie van eventuele decreetsaanpassingen ter zake.  

 

N-VA 
 

BBT, p. 89: De minister spreekt over 13 pilootregio’s waarin een lokale coalitie aan een plan werkt om 
jongerenthuisloosheid te voorkomen en te beëindigen. Kan de minister deze pilootregio’s opsommen 
en deze projecten wat van nader toelichten? 

In 13 pilootregio’s werkt een lokale coalitie van partners uit verschillende levensdomeinen aan heel 
concrete acties om dak- en thuisloosheid bij jongeren en jongvolwassenen te voorkomen en te 
beëindigen: Antwerpen, Mechelen, De Kempen, Brussel, Leuven, Halle-Vilvoorde, Zuidoost Hageland, 
Gent, Waas en Dender, Kortrijk, Oostende-Bredene, Noord-Limburg en Haspengouw. De coalities 
nemen het Canadese A Way Home model als basis dat belangrijke pijlers naar voren schuift: 

• verschillende preventieniveaus: doelstellingen en acties op korte en (middel)lange termijn 

rond zorgcontinuïteit en toegankelijkheid, vroegdetectie en interventie, vermijden 

uithuiszetting, stabiele huisvesting & structurele preventie; 

• jongeren participeren in het geheel; 

• collectieve impact: deze complexe uitdaging wordt aangepakt door te werken met een 

gedeelde agenda, elkaar versterkende activiteiten, systeem van strategisch leren, 

transparante communicatie en een backbone structuur die de draaischijf is van de lokale 

coalities. In elke pilootregio wordt de backbone gevormd door een groep enthousiastelingen 

uit verschillende organisaties.  

Opgroeien ondersteunt de backbone structuren door lerende netwerken en individuele 
ondersteuning. 

De pilootregio’s bevinden zich in verschillende fases van uitvoering. Een aantal zijn hun coalitie nog 
aan het samenstellen en partners aan het warm maken, terwijl andere in een sterk partnerschap heel 
concrete acties aan het ontwikkelen en implementeren zijn. Voorbeelden van deze acties zijn: 

• het organiseren van een inloophuis voor thuisloze jongeren; 

• het creëren van extra huisvesting voor jongeren met een complexe problematiek door 

intersectorale samenwerking tussen welzijnsactoren, sociale huisvestingsmaatschappijen en 

lokaal bestuur;  



• het opzetten van een traject met OCMW’s rond het realiseren van de basisrechten van 

jongvolwassenen; 

• ... 

BBT, p. 95: De minister spreekt over maximaal inzetten op automatische rechtentoekenning, dit 
conform het regeerakkoord. Wat is de laatste stand van zaken in deze en welke timing wordt er 
voorop gesteld om tot een automatisch toekenningssysteem te komen?  

Voor de automatische rechtentoekenning in het kader van de manuele alarmbelprocedure is het 
noodzakelijk om te beschikken over actuele inkomensgegevens. Nu moeten gezinnen die zelf 
aanleveren, aan de hand van loonfiches of andere bewijsstukken. Via Solid beogen we dat deze 
gegevens in een digitale kluis opgenomen worden, waarbij het gezin aan het VUTG toelating kan 
geven om deze documenten op te vragen en te gebruiken. De nodige gesprekken met de instanties 
die de gegevens aanleveren zijn bezig, een technische proefopzet is al uitgevoerd. We mikken er op 
om in 2022 een werkend systeem te hebben. De SOLID technologie wordt door Digitaal Vlaanderen 
ontwikkeld om gezinnen of burgers toe te laten gegevens te delen waarvoor geen automatische 
gegevensstromen bestaan. 

Wat het afleveren van fysieke attesten door het Groeipakket betreft, zal VUTG met gebruikers van 
deze attesten in overleg gaan om na te kijken of ze hun huidige vraag naar een papieren attest 
kunnen vervangen door een digitaal attest of door een automatische gegevensstroom. We starten met 
instanties die deze attesten het vaakst nog op papier vragen. Eén en ander zal afhankelijk zijn van de 
bereidheid van deze instanties om over te schakelen, en de snelheid waarmee ze in staat zijn om hun 
huidig papieren systeem om te bouwen in de richting van digitale mogelijkheden. 

 

Groeipakket (pg 94 – 103) 
- OD 1.1: Timing verbeteringstraject en uitbouw nieuwe applicatie? 

- De release van het nieuwe ICT-systeem is voorzien voor december 2021. In 2022 zullen er 

wel nog verder optimalisaties worden voorzien. 

- OD 1.2: Welke maatregelen? Timing concrete maatregelen? Impact op begroting? 

- Wijzigingen die momenteel al worden voorbereid (in opvolging van resolutie) via legistieke 
traject zijn o.a.: 

- Wat de schooltoeslag betreft ervoor te zorgen dat, bij een verandering van studierichting, de 

schooltoeslag wordt toegekend van de studierichting –de nieuwe of oude studierichting waarin 

de betrokken leerling dat schooljaar was ingeschreven–waarin het hoogste bedrag wordt 

toegewezen; 

De impact op de beleidskredieten wordt geraamd op 61k euro.  

- We aanvaarden voor meerderjarige kinderen een door de FOD Financiën geregistreerde 

overeenkomst tussen de ouders om het vermoeden van gelijk verdeelde huisvesting te 

weerleggen. Hier is geen budgettaire impact op beleidskredieten. 

- We zorgen ervoor dat voor niet-begeleide minderjarige vreemdelingen tijdens de procedure 

ook een attest van de voogdijdienst of voogd het recht op gezinsbijslagen en schooltoeslag 

kan openen. Hier is geen impact op beleidskredieten, want deze kinderen hebben recht op 

Groeipakket. 

- Wat wezentoeslag betreft, zorgen we ervoor dat gezinnen die een lager bedrag aan 

gezinsbijslagen ontvangen na het overlijden van een ouder dan in de maand voor het 

overlijden, daarvoor worden gecompenseerd. De budgettaire impact is minimaal. 

  

- OD 1.3: “…efficiënt en gericht mogelijk inzetten in functie van wat gezinnen nodig hebben…” – 

hoe bepalen wat gezinnen nodig hebben mbt digitale, telefonische en fysieke kanalen? 

- Voor een aantal gezinnen volstaan sporadische contacten over het Groeipakket, andere 
gezinnen vragen meer zorg en ondersteuning, met 20 tot 25% van de gezinnen is er relatief 
frequent contact, bijvoorbeeld over de sociale toeslag of de schooltoeslag. Vanuit het 



Agentschap Uitbetaling Groeipakket analyseren we de noden van gezinnen om zo de 
dienstverlening maximaal op hun noden af te stemmen, in samenwerking met onze partners 
(Opgroeien, Huizen van het Kind, steden en gemeenten, enz). In 2021 verzamelden we input 
met betrekking tot de verschillende kanalen (fysieke loketfunctie, telefonie, online vragen, 
gebruik van portaal, website, sociale media). Er werd een analyse gemaakt van deze 
gegevens waardoor we verschillende types gezinnen in kaart kunnen brengen die gebruik 
maken van ons huidig dienstverleningspakket. Op basis van een kwalitatieve analyse werden 
klantenkenmerken gedetecteerd in relatie tot de contacten die klanten met de organisatie 
hebben en de kanalen die ze gebruiken. Vervolgens werd een werkwijze uitgedacht om via 
een kwantitatieve bevraging een koppeling te maken tussen kwantitatieve en kwalitatieve 
gegevens over klanten, contacten en kanalen. Vanuit wat we in 2021 te weten zijn gekomen 
rond de klanten, zetten we in 2022 verdere stappen om vanuit opgemaakte klantensegmenten 
gericht te werken aan een optimaler aanbod en gedifferentieerd servicemodel, vanuit het 

oogpunt om optimale dienstverlening te koppelen aan maximaal bereik en efficiëntie.  
 

- OD 2.3: “… evalueren deze responsabiliseringscriteria…” – op basis waarvan wordt 

geëvalueerd? Zullen de criteria eerst op punt gesteld worden alvorens de uitbetalers worden 

geëvalueerd? 

- Responsabilisering is een voortschrijdend gegeven. We betrachten met deze criteria de 

kwaliteit van de dienstverlening te garanderen en te vergroten. Het is de bedoeling om 

dergelijke criteria te blijven verfijnen om de kwaliteit steeds te verhogen. De evaluatie zal 

jaarlijks gebeuren op basis van de voor dat werkjaar afgesproken criteria en zal steeds 

aanleiding geven tot aanpassingen. De evaluatie waarvan sprake is dus de evaluatie van het 

opstartjaar van de responsabilisering van de uitbetalingsactoren, waarmee we de eventuele 

aanpassingen voor de toekomst zullen richting geven.  

 

- OD 2.3: “we zetten stappen in integratie van uitbetalingsactoren” – Welke stappen? Stappen 

obv de evaluatie? Timing? 

- Er zijn een aantal inleidende besprekingen gevoerd met uitbetalingsactoren over de wijze 

waarop naar één uitbetalingsactor kan geëvolueerd worden. Bij die bespreking is rekening 

gehouden met de continuïteit van de dienstverlening als belangrijkste criterium voor de 

gezinnen die Groeipakket krijgen. Deze betalingen moeten volledig en juist zijn. Daartoe 

moeten de gezinsdossiers actief en met kennis van zaken beheerd worden. In 20 tot 25% van 

de gezinsdossiers is het noodzakelijk om de gegevens die aangeleverd worden door de 

gegevensbronnen (in het kader van automatische rechtentoekenning) na te kijken of 

manueel te verwerken, bijvoorbeeld in het kader van alarmbelprocedures of 

onduidelijkheden in de aangeleverde gegevens. Bij de evolutie naar één uitbetaler hebben 

we dan ook veel aandacht voor de noodzakelijke expertise, in de dossierbehandeling en de 

bejegening van betrokken gezinnen.  We zetten de besprekingen verder in 2022, in het licht 

van deze continuïteit van betaling en de zorg voor een goede en correcte bejegening van de 

gezinnen. 

 

- OD 3.1: “…evalueren de fysieke loketfunctie…” – Timing? Welke criteria? Hoe evalueren? 

- We evalueerden de fysieke loketfunctie 1 jaar na opstart en daarna jaarlijks. Daarbij hanteren 

we het aantal vragen van bezoekers en lokale medewerkers als criteria. We evalueren op 

basis van een registratietool dat de consulenten na elke zitdag aanvullen. Daarop noteren zij 

de vragen, de onderzochte rechten en het type interventie die zij konden uitvoeren. Indien 

nodig sturen we bij op vlak van bekendmaking, moment of locatie. Deze gegevens worden 

meegenomen in de analyse over de klantencontacten waarvan sprake in OD 1.3. 

 

- OD 4.1: “…voor kinderen en jongeren tot 21 jaar wordt het BOB ingekanteld in het 

Groeipakket en omgevormd tot een toelage in het kader van het gezinsbeleid, de 

ondersteuningstoeslag….” – waarom niet geïntegreerd in zorgtoeslag zelf? 



Het basisondersteuningsbudget was niet gericht op het ondersteunen van opvoedingskosten 

wat wel het geval is voor de zorgtoeslag binnen de gezinsbijslagen. We behouden de aparte 

finaliteit van deze toeslagen, waarbij de ene gericht is op hogere opvoedingskosten 

(gezinsbijslagen) en de andere toegespitst op het organiseren van zorg en ondersteuning 

(ondersteuningstoeslag).  

Bovendien maakt de zorgtoeslag onderdeel uit van de gezinsbijslagen. De gezinsbijslagen zijn 

geregionaliseerd, en Vlaanderen is bevoegd voor kinderen die in Vlaanderen wonen, met 

uitsluiting van Brussel. De ondersteuningstoeslag is echter ook van toepassing op kinderen 

die in Brussel wonen en voldoende hoge ondersteuningsnood hebben, vandaar keuze om in 

te kantelen in het gezinsbeleid. 

 

- OD 4.1: “…Daarom voert het Steunpunt WVG een onderzoek naar de noden die met de 

zorgbehoeften van kinderen gepaard gaan…” – Duur onderzoek? Wanneer resultaten 

bekend?Charlotte 

o Het eerste deel van het onderzoek loopt tot juli 2022. Het vervolgonderzoek is 

voorzien voor 2023. 

P113: hoe zorgt stijging gemiddelde leeftijd in de voorzieningen voor stijging uitgaven van 1,941 
miljoen? 

In de artikels 17 en 18 van het BVR van 22 november 2013 mbt subsidies kinderopvang baby’ en 
peuters is bepaald dat de gemiddelde leeftijd van het personeel in de kinderopvang boven de 20 jaar 
een kostendrijver is. In de kinderopvangsector betreft het dus de gemiddelde leeftijd van het personeel 
en niet de anciënniteit van het personeel die een kostendrijver is. 

Een stijging van de gemiddelde leeftijd van het personeel in de groepsopvang van 35,14 jaar naar 
35,82 zorgt dat de subsidies verhogen met bovenstaand bedrag. 

Pagina 109: “De Vlaamse Regering onderzoekt hoe ze het bestaande nazorgbeleid nog kan 
versterken, met specifieke aandacht voor kinderen met bijzondere ontwikkelingsbehoeften, en maakt 
werk van een verbeterde registratie van gegevens en documentenbeheer. We integreren dit in de 
bestaande instanties.” In het kader van de werking van het Afstammingscentrum (SV nr. 855 van 1 
september 2021, via https://docs.vlaamsparlement.be/pfile?id=1751369) laat de minister weten dat dit 
centrum de verplichting heeft om op regelmatige basis gebruikersbevragingen te organiseren. Dit is 
nog niet gebeurd. Een bevraging van de cliënt, bijvoorbeeld na één jaar werking, dient zich wel aan. 
Heeft de minister zicht op het tijdspad van deze gebruikersbevragingen?  

Het afstammingscentrum beraadt zich nog over de gebruikersbevraging, zowel naar inhoud, vorm, 
maar ook naar timing. Een groot deel van de dossiers zit nog in de beginfase, en dus lijkt het nog niet 
opportuun om reeds deze bevraging te organiseren. 

P80: er wordt in 2022 een beleidstraject gestart om met de stakeholders van de integrale jeugdhulp 
het achterliggende financieringssysteem te onderzoeken en te bekijken hoe een erkennings- en 
subsidiëringssysteem kan gebouwd worden op basis van een financiële responsabilisering die op 
outcome gericht is. Welke stakeholders zullen hierbij betrokken worden? Welke timing is er voorzien 
om dit onderzoek te voeren? 

Evident zullen (de vertegenwoordigers van) de private voorzieningen en de relevante administraties 
betrokken worden. Ook academische experten zullen een prominente rol spelen. We voorzien begin 
2022 te starten en binnen het kalenderjaar af te ronden. 

P84: er lopen momenteel 2 projecten in CIG waarbij er een uithuisplaatsing is van het volledige gezin. 
De resultaten van deze projecten zouden in 2022 bekend moeten zijn. Kan de minister concretiseren 
wanneer in 2022 deze verwacht worden? 

Er lopen op dit ogenblik inderdaad twee INTENCO-projecten, één in CIG Sint-Jan Baptist en een 
ander in CIG De Shelter. Het wetenschappelijk onderzoek naar INTENCO is opgestart in september 
2021 en loopt gedurende een jaar. De resultaten zullen dus bekend zijn in het najaar 2022. 

P85: wat is de stand van zaken in de eenmaking van de gemandateerde voorzieningen? Welke 
stappen zullen er in 2022 worden gezet? 

https://docs.vlaamsparlement.be/pfile?id=1751369


Dit wordt verder mee opgenomen in de strategische oefening die we in het kader van het geïntegreerd 
gezins- en jeugdbeleid maken.voor de dienstverlening van Opgroeien maken.  

Dit wordt in nauwe dialoog tussen het agentschap Opgroeien en de vertrouwenscentra 
kindermishandeling opgenomen.  

P86: er loopt een project aan de UCLL over gedeelde digitale werkruimtes in de IJH. Er wordt 
onderzocht wat de behoeften zijn van hulpverleners, ouders en jongeren op het vlak van digitale 
mogelijkheden tot uitwisseling en samenwerking. Wanneer zullen de resultaten van dit onderzoek 
beschikbaar zijn? 

We nemen deze resultaten mee in het project ‘blended care jeugdhulp’, dat in het kader van de 
Vlaamse relance wordt opgestart en uitgerold. Resultaten worden uiterlijk in 2023 verwacht. 

P87: voor de aanpak van kinderen met bijzondere noden, die door een verontrustende 
opvoedingssituatie verblijven in een internaat, bereiden we een pilootproject voor. Kan de minister dit 
pilootproject toelichten? 

We onderzoeken met de onderwijsinternaten en de CLB op welke manier een meer kwalitatieve 
aanmelding en toeleiding kan gebeuren, waarbij van bij aanvang van het traject in het internaat de 
betrokken partners samen de nood van de kinderen en jongeren in kaart brengen. We maken 
onderscheid tussen twee trajecten: trajecten waarbij geen bijkomende ondersteuningsnood nodig is 
en het onderwijsinternaat op zich voldoende antwoord geeft op de hulpvraag van het gezin en 
trajecten waarbij in overleg een bijkomende ondersteuning op maat wordt georganiseerd. Wanneer 
een situatie vastloopt in een internaat, dan engageren alle partners zich om het kind of de jongere te 
heroriënteren en eventueel in afwachting bijkomende middelen te voorzien voor het internaat.  

Vanaf 2024 worden hiervoor middelen toegekend aan 1G1P. Schooljaar 2022-2023 gebruiken we om 
pilootprojecten op te zetten in specifieke regio’s om te experimenteren met de verschillende 
trajecten en om kwaliteitsvolle aanmelding te organiseren. We concretiseren ondersteuning vanuit 
jeugdhulp in functie van de trajecten met bijkomende ondersteuningsnood en we evalueren en 
implementeren in Vlaanderen. 

P87: binnen pilootregio Oost-Vlaanderen wordt een project opgezet om jongvolwassenen die de 
jeugdhulp verlaten, toe te leiden naar hoger onderwijs. Kan de minister dit project toelichten? 

In Oost-Vlaanderen trachten we de toeleiding van jongeren uit de jeugdhulp naar vervolgopleidingen 
te faciliteren vanuit de vaststelling dat weinig jongeren hierin hun weg vinden, omdat ze vaak 
geconfronteerd worden met een waaier aan drempels. We doen dit door met heel wat partners op 
verschillende levensdomeinen in te zetten op de drie verschillende fasen in het traject van de 
jongeren. In de voorbereidingsfase proberen we maximaal de kansen te garanderen dat jongeren 
vanuit eigen interesses en talenten hun secundair onderwijsdiploma kunnen halen, zodat ze kansrijk 
aan de startmeet komen van hun vervolgopleiding. Vervolgens zetten we in op de toeleidingsfase, 
waarbij we zoeken hoe we drempelverlagend kunnen werken zodat jongeren de stap ook effectief 
kunnen zetten. In de behoudsfase bekijken we hoe we de jongeren kunnen vasthouden zodat ze hun 
traject tot een goed einde kunnen brengen. We doen dit project met wetenschappelijke 
ondersteuning vanuit verschillende invalshoeken, we werken met intervisies voor de 
onderwijsambassadeurs van de jeugdhulpvoorzieningen en met de studentenvoorzieningen van 
hoger onderwijs en universiteiten, we werken met casussen en zoeken met verschillende partners 
(huisvesting, financiën, psychische en schoolse ondersteuning, netwerkvorming,…) naar structurele 
oplossingen. 

P87: er wordt samen met de minister van Onderwijs onderzocht hoe onderwijs binnen de 
gemeenschapsinstellingen en het gesloten aanbod jeugdhulp georganiseerd kan worden. Binnen 
welke timing zal hiervoor met de minister van Onderwijs worden samengezeten? 

Samen met mijn collega van Onderwijs hebben we inderdaad in ons beleid voor 2022 opgenomen dat 
we samen op zoek gaan naar een oplossing voor volwaardig leerplichtonderwijs met attestering voor 
jongeren die in een gesloten instelling verblijven. Zoals al gesteld, is binnen de hernieuwde werking 
van de gemeenschapsinstellingen het inzetten op trajecten van jongeren gericht op re-integratie 



cruciaal. Duurzaam onderwijs is natuurlijk van groot belang, gelet dat heel wat jongeren anders zeer 
sterke breuken ondervinden. We gaan het gesprek zo snel als mogelijk aan en bekijken hoe we de 
huidige regeling, van meer dan 30 jaar oud, kunnen actualiseren.  

P88: “in 2022 evalueren we de situatie met het oog op het gebruik van de kindreflex door huisartsen, 
OCMW’s, gynaecologen en vroedvrouwen in het kader van de eerste 1000 dagen.” Wiel zal deze 
evaluatie uitvoeren en binnen welke tijdspanne? 

De opdracht voor de evaluatie is gegeven aan het Vlaams expertisenetwerk kindermishandeling 
(VECK) en wordt verwacht midden 2022. 

P89: er wordt in het najaar van 2022 een eerste evaluatie gemaakt van het decreet 
Jeugddelinquentie. Wie zal de evaluatie maken en binnen welke tijdspanne? Wanneer kunnen we de 
resultaten verwachten? 

In het decreet jeugddelinquentierecht is inderdaad voorzien (art. 88) dat er een eerste evaluatie komt 
binnen de 3 jaar. 

We hebben hier op al voor de inwerkingtreding geanticipeerd door in april 2019 een opdracht te geven 
aan het Steunpunt WVG om een vooronderzoek te doen naar een nulmeting in functie van de 
monitoring en evaluatie van het jeugddelinquentierecht. Dit vooronderzoek is afgerond en wordt 
binnenkort vrij gegeven. Het vooronderzoek levert een toetsingskader op met een voorstel tot 
nulmeting op basis van doelstellingen en indicatoren. Daarnaast levert dit onderzoek ook een voorstel 
op van een het gevoerde beleid permanent te monitoren en te evalueren. 

Op basis van dit vooronderzoek kan dus een eerste evaluatie gepland richting najaar 2022 al 
voorbereid worden. 

P104: in de eerstelijnszones Leuven en Zuidoost Hageland is een pilootproject waarbij samen met alle 
zorgactoren een gedragen geïntegreerd prenataal zorgpad wordt uitgewerkt. Kan de minister dit 
pilootproject toelichten? 

In dit project worden de aanbevelingen van het KCE over een geïntegreerd prenataal zorgpad voor 
laagrisico zwangerschappen (KCE report 326 As) als uitgangspunt genomen. 

Samen met alle partners (huisartsen, gynaecologen, pediaters, vroedvrouwen, kraamzorg, Opgroeien, 
kinesisten) worden er afspraken gemaakt voor de klinische begeleiding van een zwangeren: 

- Wat is het standaardaanbod op welk moment met beschrijving van de inhoud van dit contact wat 
betreft anamnese, klinisch onderzoek en echografieën, labo-onderzoeken, items te bespreken als 
voorbereiding op geboorte en ouderschap 

- Wanneer verwijzen van de eerste lijn naar de tweede lijn en eventueel terug. En dit zowel bij de 
intake als bij het verdere verloop van de zwangerschap 

- Wat bevragen tijdens de psychosociale anamnese met zorg op maat bij kwetsbaarheden 

- Uitgeschreven inhoudelijke consensus over prenatale screening bijvoorbeeld bij CMV, irreguliere 
antistoffen, NIPT, rubella, voeding in de zwangerschap,… 

- Gezamenlijke aanpak rond vrouwelijke genitale verminking (flowchart) 

- Gezamenlijke aanpak rookstopbegeleiding 

Het betreft hier dus een geïntegreerde begeleiding van zwangeren over de lijnen heen.  

Van zwangerschap tot geboorte en de zorg voor de baby en peuter in zijn gezin • tussen eerste en 
tweede lijn • tussen gezondheid en geestelijke gezondheid en welzijn • van preventie naar diagnose 
en behandeling (gezondheid) of naar indicatiestelling, ondersteuning en hulp tot aanklampende zorg 
bij verontrusting (welzijn) De zorg wordt afgestemd op de noden van de zwangere en haar partner.  

P105: er wordt de mogelijkheid gecreëerd voor de gemandateerde voorzieningen om binnen hun 
mandaat maatschappelijke noodzaak op een aanklampende manier aan de slag te gaan in 
verontrustende situaties met ongeboren kinderen. Welke tijdspanne wordt hiervoor voorzien? 

Momenteel loopt een proefproject “Veilig en omringd in de buik” binnen de Limburgse 
ondersteuningscentra. Dit project is erop gericht om binnen de momenteel van toepassing zijnde 
decretale grenzen wel al proactief ten aanzien van risicovolle zwangerschappen te kunnen ageren en 
loopt tot einde van 2022. Doel is dat dit proefproject onder meer ook werkzame elementen aanreikt 



hoe er binnen deze diensten ten aanzien van de doelgroep kan gewerkt worden alsook knelpunten in 
functie van eventuele decreetsaanpassingen ter zake. 
 

In november 2021 geven we voorzieningen de mogelijkheid structureel in te zetten op het thema 
‘zorggarantie voor het jonge kind’, met bijzondere aandacht voor zwangere vrouwen in een kwetsbare 
positie. In totaal zullen we op die manier 1.400.000 euro middelen die vandaag projectmatig via 
rugzakfinanciering worden verdeeld beschikbaar stellen voor duurzame financiering. 

 

P108: “de precieze opdracht van de overheid dan wel van de eengemaakte adoptiedienst als partner 
wordt verder uitgeklaard.” Wat is hier de timing voor? 

Dit maakt mee deel uit van het bredere actieplan, waarvan VCA een ontwerp zal voorleggen tegen 
begin 2022. 

P109: er wordt een bijkomende toetsing voorzien op het niveau van de herkomstlanden. Het VCA zal 
hiervoor een beslissingskader uitwerken. Wat is hier de stand van zaken in? 

De ontwerpversie van het beslissingskader zal nog dit kalenderjaar aan de regering worden 
voorgelegd. 

P109: wat is de stand van zaken van het actieplan interlandelijke adoptie? 

Dit actieplan wordt momenteel opgesteld door VCA. De start is voorzien begin 2022. 

 

 

 


